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1. Németország nem lesz részese a háborúnak – ígéri Scholz 

A Bundestag nyári szünet előtti utolsó üléshetén Olaf Scholz (SPD) kancellár az azonnali kérdések 

órája keretében válaszolta meg a képviselők kérdéseit. Gesine Lötzsch (Die Linke) képviselőnő 

érdeklődésére, miszerint meg tudja-e ígérni a kancellár, hogy Németország nem lesz Oroszország 

Ukrajna elleni háborújának részese, Scholz személyes „garanciát” vállalt és kijelentette: „Igen, ezt a 

garanciát vállalom – ezt képviselem kancellárként”. A kancellár azonban ismét figyelmeztetett arra 

is, hogy Németország nem járulhat hozzá semmilyen olyan tűzszünethez a háborúban, amely 

„Ukrajna kapitulációjával jár”. Vlagyimir Putyin orosz elnök „furcsa békeajánlatai” azt mutatják, 

hogy ez nem „elvont kérdés” – tette hozzá a szociáldemokrata politikus és hangsúlyozta, hogy 

Putyinnak valójában nem áll szándékában befejezni agresszív háborúját.  

Ezen túl a költségvetés kérdése is szóba került az azonnali kérdések órájában. Ezzel kapcsolatban a 

kancellár megerősítette, hogy a kabinet július végéig el fogja fogadni a 2025-ös költségvetést, pontos 

időpontot azonban nem mondott Scholz. Mathias Middelberg, az Unió-pártok költségvetési 

szakértője azzal vádolta meg a kancellárt, hogy költségvetési titkolózást alkalmazva ismertlenben 

tartják a Bundestagot. Scholznak címezve azt kifogásolta, hogy zárt ajtók mögött tárgyalnak a 

dolgokról, majd valamikor a Bundestag elé terjesztik a költségvetést. Ez „lehetetlen módja a 

parlamenttel való bánásmódnak”, amelynek végső soron jóvá kell majd hagynia ezt a költségvetést 

– mondta Middelberg. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

2. Német-lengyel kormányközi találkozó – megállapodás a háborús 

kártérítésekkel kapcsolatban 

Olaf Scholz (SPD) kancellárt, valamint tizenkét szövetségi és tartományi minisztert Varsóban fogadta 

Donald Tusk lengyel miniszterelnök a lengyel kormány tagjainak társaságában. A 17. német-lengyel 

kormányközi találkozóra látványosan hosszú szünet után került sor. A 2015-től egészen a tavalyi 

választásokig hatalmon lévő, PiS-vezette lengyel kormányok viszonya jellemzően konfliktusokkal 

terhelt volt a német partnerekkel. Mi sem mutatja ezt jobban, mint hogy ez volt az első alkalom 2018 

óta, hogy ismét sor került erre a fontos kétoldalú találkozóra, amelynek középpontjában a történelmi 

megbékélés, Ukrajna további támogatása, a NATO keleti szárnyának erősítése, a gazdasági 

együttműködés bővítése, valamint az EU jövőbeni bővítését lehetővé tévő belső strukturális reformok 

kérdései álltak. 

https://www.tagesspiegel.de/politik/kanzler-im-bundestag-scholz-gibt-garantie-dass-deutschland-nicht-zur-kriegspartei-wird-11949227.html
https://www.n-tv.de/politik/Olaf-Scholz-gibt-Garantie-dass-Deutschland-nicht-Kriegspartei-wird-article25060770.html
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Német sajtóértesülések szerint a Scholz-kormány előzetes álláspontja az volt, hogy a német-lengyel 

kormányzati konzultációknak „erős lendületet” kell adniuk a jószomszédi kapcsolatoknak. Ennek 

érdekében több projektet tartalmazó közös német-lengyel cselekvési tervet fogadtak el, továbbá 

Berlin egy pénzügyi kompenzációs csomagot is felvázolt a lengyel partnerek számára. Ez egyaránt 

magában foglalja a második világháború során a náci Németország által a lengyel civil lakosság ellen 

elkövetett bűntettek még élő lengyel áldozatai számára fizetendő kártérítéseket, valamint a NATO 

keleti szárnyának védelméhez nyújtott német támogatást is. A Süddeutsche Zeitung értesülései szerint 

a pénzügyi támogatás teljes összege többszáz millió euró nagyságrendű lehet. Emellett a német 

szövetségi kormány finanszírozási támogatást is felajánlott a berlini Német-Lengyel Ház építésére is. 

Az emlékház a komplex német-lengyel történelemi kapcsolatoknak és a második világháború alatti 

brutális német megszállásnak kíván emléket állítani, egyúttal emlékhelyet is teremtve a lengyel 

áldozatok számára.  

A 2023 decemberi lengyelországi kormányváltás óta számos fordulatra került sor a német-lengyel 

kapcsolatok területén. Többek között újraéledt a Lengyelország, Németország és Franciaország 

közötti úgynevezett weimari háromszög formátuma. Ugyanakkor német kormányzati körökben 

komoly a félelem, hogy a francia törvényhozási választások első fordulója után vezető, Marine Le 

Pen által irányított Rassemblement National (RN) esetleges kormányra kerülése Franciaországban 

jelentősen meggyengítheti a Berlin-Párizs tengelyt, ami német szempontból egyúttal még fontosabbá 

teszi a jó kapcsolatokat Lengyelországgal. Német szakértők mindazonáltal felhívják a figyelmet, 

hogy a jelenlegi, harmadik-Tusk kormány sokkal magabiztosabb külpolitikát folytat, mint tette azt 

2007 és 2014 között, és nem áll automatikusan minden német kezdeményezés mögé, ezért Berlinnek 

el kell fogadnia, hogy egyenlő partnerek közötti viszonyrendszerként tekintsen a német-lengyel 

kapcsolatokra. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

3. Megszületett az első megegyezés a 2025-ös szövetségi költségvetést illetően 

Éjszakába nyúló, kemény tárgyalások után Olaf Scholz (SPD) kancellár, Robert Habeck (Zöldek) 

alkancellár és szövetségi gazdasági miniszter, valamint Christian Lindner (FDP) szövetségi 

pénzügyminiszter megállapodtak a 2025-ös költségvetési tervezet vázlatáról, azaz leginkább arról, 

hogy az egyes minisztériumoknak mennyi pénz áll majd rendelkezésre. A megegyezés egyik 

legfontosabb pontja, hogy az Alaptörvényben is rögzített adósságfék intézménye, amelynek 

értelmében a mindenkori kormány mindössze a GDP 0,35%-nak megfelelő hitelösszeget vehet fel 

egy évben, nem csak jövőre, de a középtávú pénzügyi tervezés során is betartásra kerül 2028-ig. Ez 

azért is fontos, mert Christian Lindner és pártja, az FDP a több hónapos tárgyalások során ezekhez a 

feltételekhez kötötte a koalícióban maradást, míg az SPD és a Zöldek képviselői ezzel szemben az 

utóbbi időben többször is az adósságfék intézményének feladását követelték, hogy több pénz jusson 

különböző beruházásokra. 

A mostani megegyezés értelmében az adósságfék intézménye be lesz tartva, így a szövetségi kormány 

a jövő évben 44 milliárd eurónyi új adósságot vesz fel, ami a 481 milliárd eurós költségvetési 

összvolumenhez viszonyítva az adósságfék követelményének is eleget tesz – mondta Lindner a 

megállapodás bejelentésekor. Azonban a beruházásokra fordított kiadások a három politikus 

megállapodása alapján az adósságfék betartása ellenére várhatóan 57 milliárd euróval új rekordszintet 

https://www.bundesregierung.de/breg-de/schwerpunkte/europa/deutsch-polnische-regierungskonsultationen-2024-2295270
https://www.tagesschau.de/ausland/europa/scholz-tusk-warschau-100.html
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érnek majd el, míg az állampolgárok terheit a2025-ben és 2026-ban is összesen 23 milliárd euróval 

próbálják meg enyhíteni. 

A felek megegyeztek továbbá abban is, hogy 2024-re egy pótköltségvetést fognak elfogadni, amellyel 

az adósságfék betartása mellett további 11 milliárd euró hitelt vesznek fel. Ezen felül a jövő évi 

költségvetésben a védelmi miniszter Boris Pistorius (SPD) eredeti kérésénél lényegesen kevesebb – 

azonban így is több mint tavaly – áll majd a Bundeswehr rendelkezésére, ennek értelmében a védelmi 

költségvetés 1,2 milliárd euróval 54,2 milliárd euróra emelkedik. Ezzel kapcsolatban Scholz kiemelte, 

hogy „2028-tól, azaz a különalap teljes elköltése után a rendes védelmi költségvetés 80 milliárd 

euróból fog állni, hogy a (NATO által előírt – a szerk.) két százalék továbbra is biztosítva legyen”. A 

költségvetésen túl a kormánykoalíció vezető politikusai a gazdaság élénkítése érdekében könnyítő 

intézkedéseket is terveznek a vállalkozások számára. Ez magába foglalná a kedvezőbb hitelek 

lehetővé tételét, a bürokrácia csökkentését, a villamosenergia-árkompenzáció meghosszabbítását 

20230-ig, valamint a kutatási támogatások kiterjesztését is. 

A múlt héten bemutatott megállapodással úgy tűnik, hogy a felek megtalálták a legkisebb közös 

többszöröst, azonban a három politikus által prezentált tervezet még mindig számos megoldatlan 

részletkérdést tartalmaz, így ebben a tekintetben a koalíción belüli konfliktus lehetősége nem 

megoldottnak, hanem inkább ideiglenesen elhalasztottnak tűnik. Scholz bejelentésének megfelelően 

a kabinet 2024. július 17-én tervezi elfogadni a költségvetési tervezetet, amelyről majd az első vitát 

a Bundestagban idén szeptember közepére tervezik, majd a végleges költségvetést a szövetségi 

parlament novemberben vagy decemberben fogja elfogadni. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

4. Frakcióváltás – korábbi zöld képviselő csatlakozik a CDU/CSU Bundestag-

frakciójához  

Viszonylag ritka eseménynek számít a frakcióváltás az országos német politikában. Most, hivatalos 

indoklás szerint pártjának gazdaságpolitikájában való csalódása miatt, Melis Sekmen (Zöldek) 

képviselő mégis emellett döntött. A 30 éves, manneheimi Bundestag-képviselő előző heti bejelentése 

alapján kilép a Zöldektől és a CDU/CSU Bundestag-frakciójába lép át. „Döntésem egy hosszú 

folyamat eredménye” – jelentette ki Sekmen, aki egyúttal politikai hitvallásának és politizálással 

kapcsolatos elképzeléseinek a megváltozását is felhozta érvként döntése magyarázataként. A Zöld-

frakció tagjai érthetően csalódottan fogadták egykori párttársuk döntését, a párt mannheimi kerületi 

szervezete pedig egyúttal felszólította Sekment, hogy mondjon le mandátumáról. „(Ő) a Zöldek 

tartományi listáján keresztül jutott be a Bundestagba ezért követeljük, hogy Melis Sekmen mondjon 

le a Bundestagban elfoglalt helyéről, hogy helyette egy másik, a megválasztott zöld listán szereplő 

személy képviselhesse magát a Bundestagban” – áll a párt közleményében. A CDU/CSU Bundestag-

frakciója ezzel szemben örömmel üdvözölte a leendő új tagot. „A döntését nemcsak tiszteletben 

tartjuk, hanem természetesen örülünk is, mert a politikai ajánlatunk nyilvánvalóan meggyőző” – 

nyilatkozta Thorsten Frei, az Unió-pártok Bundestag-frakciójának parlamenti ügyvivője.  A CDU 

politikusa hozzátette, hogy a döntés láthatólag hosszú idő alatt érett be. A frakció természetesen tárt 

karokkal fogadja az új kollégát – így Frei.  

Sekmen török gyökerekkel rendelkezik – édesapja tizenéves korában érkezett Németországba, ő 

maga Mannheimben született, és 2011 óta volt tagja a Zöldeknek. Előbb 2014-ben Mannheim 

https://www.n-tv.de/politik/Ampel-Koalition-einigt-sich-auf-Haushalt-und-Wachstumspaket-article25064796.html?utm_source=newsletter&utm_medium=nachrichten_morgen&utm_campaign=06.07.2024&utm_content=21098518_nl_meistgelesen_mehr_3
https://www.zdf.de/nachrichten/politik/deutschland/haushalt-einigung-ampel-regierung-geld-wirtschaft-100.html#xtor=epr-376
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önkormányzati képviselőjévé választották, 2021 óta pedig a Bundestag tagja, ahol a Zöldek gazdasági 

bizottságának elnöke, 2022 óta pedig az „Alapítványok és start-upok” parlamenti csoportjának az 

elnöke volt. „Olyan vitakultúrára van szükségünk, amelyben az emberek beskatulyázás nélkül 

kifejthetik véleményüket és aggodalmaikat” – nyilatkozta Sekmen hozzátéve, hogy „ezeknek a 

hangoknak egy erős centrumból kell jönniük, nem pedig a politika szélsőséges pereméről.” Sekmen 

számára a CDU új alapprogramja azt jelenti, hogy az embereket a tetteik, a munkájuk és nem a 

hátterük alapján határozzák meg – emelte ki a politikus. 

Németországban meglehetősen ritkán fordul elő, hogy a képviselők frakciót váltanak. Az Unió-pártok 

parlamenti frakciójának utoljára 1996 végén volt új tagja egy másik frakcióból. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

5. A Lufthansa engedélyt kapott az olasz állami tulajdonú ITA légitársaság 

átvételére 

Az Európai Bizottság számos feltétel teljesítése ellenében jóváhagyta a Lufthansa befektetését az 

állami tulajdonú olasz ITA (Italia Trasporto Aereo) Airways légitársaságba. A Bizottság döntését 

hosszadalmas és vitatott folyamat előzte meg, amelynek során előbbi szakértői és az olasz kormány, 

valamint a Lufthansa bonyolult és időnként ellentétes véleménycserét folytattak. Margrethe Vestager, 

az EU versenyjogi biztosa jelentős aggályokat fogalmazott meg azzal kapcsolatban, hogy az 

összefonódás az elérhető ajánlatok számának csökkenése, valamint a jegyárak emelkedése miatt 

kedvezőtlen hatást gyakorolhat a fogyasztókra. Ugyanakkor a jóváhagyás számos tényezőtől függ, 

mint például, hogy a légitársaság teljesíti-e a verseny biztosítására vonatkozó feltételeket, illetve a 

partnereknek le kell mondaniuk a fel- és leszállási jogaikról a Milánó-Linate-i repülőtéren, továbbá a 

közép- és hosszú távú útvonalakon támogatást kell nyújtaniuk az új versenytársaknak az induláshoz. 

A Lufthansa eredetileg tavaly kötött egyezséget az olasz kormánnyal, hogy 325 millió euróért 

felvásárolja a vállalat 41%-át, valamint megállapodtak abban is, hogy egy későbbi időpontban 

tárgyalnak a teljes átvétel opcióijáról. Az üzlet erősíti a Lufthansa piaci pozícióját a rendkívül 

jövedelmező dél-európai piacon. Carsten Spohr, a Lufthansa vezérigazgatója a római 

sajtótájékoztatón kijelentette, hogy a csoport Afrikához és Latin-Amerikához való hozzáférése az 

ITA fiumicinói repülőtér csomópontja révén javult, ezáltal jelentős lehetőségeket kínálva a további 

növekedéshez. A bejelentés után a Lufthansa részvényei 3,27%-kal emelkedtek. Számos szakértő 

meglátása alapján, az ITA önállóan képtelen lett volna fennmaradni. A hazai piacán is immár a 

második helyre szorult vissza az olyan fapados légitársaságok, mint a Ryanair és az Easyjet miatt. 

Ezenfelül, az Atlanti-óceánon túli nyereséges útvonalakon pedig kihívásnak bizonyul, hogy felvegye 

a versenyt a nagyobb amerikai szolgáltatók jelentős piaci erejével. Ahogy azt az EU Bizottsága is 

elismerte, az említett akadályok legyőzése egyszerűbb feladat lenne egy olyan erős szövetség 

keretében, mint amilyen a Lufthansával kötött koalíció. 

Az ITA 2020-ban vált ki az Alitalia légitársaságból, a krónikusan veszteséges állami légitársaságból, 

miután átszervezésen és méretcsökkentésen ment keresztül. A vállalatnak jelenleg mintegy 4500 

alkalmazottja van, míg a Lufthansa-csoport jelenleg közel 99 ezer alkalmazottat foglalkoztat, és 

korábban már három állami légitársaságot is integrált, melyek közé a Swiss, az Austrian és a Brussels 

Airways légitársaságok tartoznak. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

https://www.tagesschau.de/inland/innenpolitik/sekmen-wechsel-cdu-100.html
https://www.spiegel.de/politik/melis-sekmen-abgeordnete-will-bundestagsmandat-nach-wechsel-von-gruenen-zu-cdu-behalten-a-ac5426e2-97a4-413a-afe5-69ff8ee4d188
https://www.reuters.com/business/aerospace-defense/lufthansa-wins-conditional-eu-nod-350-mln-ita-deal-2024-07-03/
https://www.zdf.de/nachrichten/wirtschaft/unternehmen/lufthansa-ita-eu-100.html
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6. 2,2% volt az infláció júniusban Németországban  

Továbbra is folytatódik az inflációs visszaesése Németországban: A Szövetségi Statisztika Hivatal 

felmérése szerint a fogyasztói árak mértéke a májusi adatokhoz viszonyítva 0,2%-kal 2,2%-ra 

csökkent júniusban. Egyes feltételezések szerint, ha a csökkenő tendencia továbbra is fennmarad, 

akkor az infláció 2021 óta először 2024 augusztusában újra 2% alá kerülhet. A hivatal adatai szerint 

az energiaárak 2,1%-kal estek vissza az előző évhez képest, míg az élelmiszerárak 1,1%-kal, illetve 

a szolgáltatások ára 3,9%-kal emelkedtek az elmúlt év ugyanezen időszakához viszonyítva. Továbbá, 

a hivatal 2020 januárja 2024 májusa közötti időszakra vonatkozó külön elemzéséből, melyet a 

Wirtschaftswoche gazdaság hírportál rendelkezésére bocsátott, az is kiderült, hogy az élelmiszerárak 

az elmúlt években átlagosan több mint 30%-kal emelkedtek. 

Sebastian Dullien, a Makrogazdasági és Gazdaságkutató Intézet (IMK) közgazdásza szerint „az 

infláció csökkenő tendenciája sértetlen, és most júniusban ismét megerősödött”, valamint arról is 

beszámolt, hogy az elkövetkező hónapokban az infláció további, kismértékű visszaesése várható. A 

müncheni Ifo Gazdaságkutató Intézet nemrégiben végzett felmérése hasonló következtetésre jutott. 

E szerint az infláció 2021 márciusa óta először eshet 2% alá idén augusztusban. Ezen felül a vezető 

gazdaságkutató intézetek is arra számítanak, hogy Németországban az év teljes egészét tekintve 

2,3%-ra csökkenhet az infláció a tavalyi 5,9%-ról. Robert Greil, a Merck Finck Magánbank 

közgazdászának álláspontja szerint az általános inflációs trend Németországban és az euróövezetben 

is csökkenő tendenciát mutat. A szakértő kiemelte, hogy ez további mozgásteret adhat az Európai 

Központi Banknak (EKB) az év folyamán az irányadó kamatlábak csökkentésére. 

Német nyelvű összefoglalóért kattintson ide és ide. 

 

7. Az MCC és a Magyar-Német Intézet hírei 

 

Rendezvényajánló 

A tavaly mintegy 47 ezer látogatót vonzó MCC Feszt idén is számos programot kínál a tartalmas 

kikapcsolódásra: a Mathias Corvinus Collegium (MCC), mint a Kárpátmedence legnagyobb 

tehetséggondozó intézménye, már negyedik alkalommal tartja meg fesztiválját Esztergomban 

augusztus 1. és 3. között. Idén is a magyar könnyűzenei élet kiválóságaival, valamint neves hazai és 

nemzetközi előadókkal, véleményformálókkal várja a látogatókat a többnapos rendezvény. Az 

eseményen részt vesz például az Oxfordi Egyetem Bizánckutató Központjának igazgatója, a Bild-

Zeitung egykori főszerkesztője, valamint a Kent Egyetem politológia professzora és az American 

University UNESCO által kitüntetett transznacionális kihívások és kormányzás tudományának 

professzora. 

További információért és jegyekért kattintson az MCC-Feszt honlapjára. 

  

https://www.tagesschau.de/wirtschaft/verbraucher/inflation-verbaucherpreise-100.html
https://www.mdr.de/nachrichten/deutschland/wirtschaft/inflation-juni-verbraucherpreise-100.html#:~:text=Die%20Inflationsrate%20ist%20in%20Deutschland,wieder%20unter%20zwei%20Prozent%20fallen
https://mccfeszt.hu/
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Cikk- és interjúajánló 

Kutatási vezetőnk, Dobrowiecki Péter a Kossuth Rádió V4 Magazin című műsorában beszélt a 

lengyel V4 elnökség helyzetéről, nehézségeiről és lehetőségeiről. 

A teljes interjú meghallgatásához kattintson a Mediaklikk honlapjára. 

 

„A magyar EU-elnökség ragyogóan indult. Orbán Viktor magyar miniszterelnök hétfőn 

Brüsszelben hivatalosan is átvette az EU soros elnökségét belga kollégájától, Alexander De 

Croótól, majd rögtön utána Brüsszelből Kijevbe utazott, ami sokakat teljesen meglepett – írja 

igazgatónk, Bauer Bence a Mandiner honlapján. 

A teljes cikk elolvasásához kattintson a Mandiner honlapjára. 

 

Napi jegyzet címmel indult sorozat az ország leginformatívabb rádiós reggeli műsorában, a Jó 

reggelt, Magyarország! -ban. Szereplői a tudományos és kulturális élet tekintélyes, iránymutató 

képviselői. Ebben a részben igazgatónk, Bauer Bence mondja el gondolatait a németországi 

politikai állapotokról.  

A teljes beszélgetés meghallgatásához kattintson a Híradó honlapjára. 

 

Bauer Bence, Intézetünk igazgatója a németországi EP választások eredményét elemezte a Fix Tv 

Enigma című műsorában. 

A teljes beszélgetés megtekintéséhez kattintson a Fix Tv Youtube-csatornájára. 
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